

၂၂.၇.၂၀၁၉

ကမ္ဘာ့ရွှေဈေး	= ၁၄၂၇ /-US\$
မြန်မာ့ရွှေဈေး	= ၁၁၄၈၅၀၀/ကျပ်
ဒေါ်လာဈေး	= ၁၅၀၈/ကျပ်
CBM Rate	= ၁၅၁၀.၈/ကျပ်
ယူရို တစ်ယူရို	= ၁၆၉၄.၃ ကျပ်
စင်ကာပူတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၁၁၀.၇ ကျပ်
စတာလင်ပေါင်တစ်ပေါင်	= ၁၈၈၃.၁ ကျပ်
ဂျပန်ယန်းတစ်ရာ	= ၁၄၀၀.၄ ကျပ်
ဩစတြေးလျတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၀၆၃.၃ ကျပ်
တရုတ်ယွမ် (တစ်ယွမ်)	= ၂၁၉.၅၆ ကျပ်
အိန္ဒိယရူပီး (တစ်ရူပီး)	= ၂၁.၉၀ ကျပ်
ကိုရီးယားဝမ်တစ်ရာ	= ၁၂၈.၃၂ ကျပ်
မလေးရှားရင်းဂစ်	= ၃၆၇.၃၂ ကျပ်
ထိုင်းဘတ်တစ်ဘတ်	= ၄၈.၉၈၀ ကျပ်

Source: CBM Rate, etrademyanmar.com

**CONTACT US**

ကုန်သွယ်မှုသတင်းအချက်အလက်နှင့်  
သုတေသနဌာနခွဲ

ဖုန်း ၀၁-၃၇၁၂၀၃  
၀၁-၃၇၆၄၁၆  
၀၁-၃၇၆၄၉၀  
ဖက်စ် ၀၁- ၃၇၆၄၁၆

<http://www.myantrade.org>  
myantradetir2016@gmail.com

**မြန်မာ့ကော်ဖီကို ပြည်ပသို့ တစ်နှစ်လျှင် တန်ချိန် ၄၀၀ ကျော် တင်ပို့ နေ  
ဒေါ်လာ ၁၀ သန်းကျော် ဝင်ငွေရရှိ**



တောင်တန်းဒေသများမှ စိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်သည့် ကော်ဖီကို နိုင်ငံ တကာဈေးကွက်သို့ တစ်နှစ်လျှင် တန်ချိန် ၄၀၀ ကျော်တင်ပို့နေကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံ ကော်ဖီအသင်း နာယက ဦးရဲမြင့်ကပြောသည်။ သို့သော် တစ်နှစ်ပိုကုန် ဝင်ငွေ

ဒေါ်လာ ၁၀ သန်းကျော်ရရှိနေသော မြန်မာ့ကော်ဖီပို့ကုန်၏ လက်ရှိဈေးကွက်က သေးငယ်သေးသည်ဟု ၎င်းက ဆိုသည်။ အမေရိကန်၊ တရုတ်၊ ဂျပန်၊ ဂျပန်အပါအဝင် ၁၆ နိုင်ငံ၏ ဈေးကွက်ဝေစုရယူထားနိုင်သော မြန်မာ့ ကော်ဖီစိုက်ပျိုးမှုကိုလည်း တိုးမြှင့်နိုင်ရန်လိုလားကြောင်း ဦးရဲမြင့်ကပြောသည်။ အခုက ပုံမှန်ပဲပို့နေရတယ်။ ဈေးကွက်ကလေးတစ်ခုတော့ရနေတဲ့ အဆင့်မှာရှိနေတယ်ဟု ကိုယ်တိုင်ကော်ဖီ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်ပြီး အာရှကော်ဖီ အသင်းတွင် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ တာဝန်ယူ ထားသူ ဦးရဲမြင့်ကပြောပြသည်။

မြန်မာ့ကော်ဖီသည် အရည်အသွေးကောင်းမွန်သော်လည်း ထုတ်လုပ်မှု အပိုင်းတွင် အားနည်းနေသေးသည်ဟု ၎င်းကဆိုသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ကော်ဖီစိုက်ပျိုး နိုင်သည့် တောင်တန်းဒေသ မြေနေရာများစွာရှိနေပြီး ဒေသခံများကလည်း စိုက်ပျိုးလိုသလို တောင်တန်းဒေသနေထိုင်သူများအကြား ဘိန်းအစားထိုး သီးနှံ အဖြစ် စိုက်ပျိုးနိုင်ရန် အစိုးရနှင့်ပုဂ္ဂလိကပူးပေါင်းကူညီရန် လိုအပ်သည်ဟု ဦးရဲမြင့်က ပြောကြားသည်။

လက်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကော်ဖီစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုကို အမေရိကန်နိုင်ငံတကာ ဖွံ့ဖြိုးရေးအေဂျင်စီက အကူအညီများပေးနေသည်။ အဆိုပါအေဂျင်စီက မြန်မာနိုင်ငံ ကော်ဖီအသင်းအား ၂၀၁၃ က စတင်၍ ကူညီပံ့ပိုးပေးခဲ့ကြောင်း သတင်းထုတ်ပြန်သည်။ ပြီးခဲ့သည့် ဇူလိုင် ၁၇ ရက်ကလည်း အမေရိကန် နိုင်ငံတကာ ဖွံ့ဖြိုးရေး အေဂျင်စီက ကော်ဖီ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သည့် အဖွဲ့ ၁၁ ဖွဲ့နှင့် ရန်ကုန်မြို့ရှိ ဟိုတယ်၊ စားသောက်ဆိုင်များမှ ကော်ဖီဝယ်ယူသူ ၃၀ ကျော်ကိုတွေ့ဆုံပြီး မြန်မာ့ကော်ဖီ ဈေးကွက်မြှင့်တင်ရေးဆွေးနွေးခဲ့သည်။

မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကော်ဖီစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူ ၈၀၀၀ ကျော်အတွက် ပုဂ္ဂလိက ဘဏ်များမှ ဒေါ်လာတစ်သန်း ချေးငွေရရှိရန် ကူညီပေးခဲ့သည့်အပြင် စိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်သည့် နည်းပညာအသစ်များ အသုံးပြုနိုင်ရန် မြန်မာနိုင်ငံကော်ဖီ အသင်းနှင့်ပူးပေါင်း၍ အမေရိကန်နိုင်ငံတကာဖွံ့ဖြိုးရေးအေဂျင်စီက အကူအညီ များပေးခဲ့သည်ဟု သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။

### ဘဏ္ဍာနှစ် ကိုးလအတွင်း အခွန်ကျပ်ဘီလီယံ ၄၈၀၀ ကျော်ရရှိ

လက်ရှိဘဏ္ဍာနှစ်ကိုးလအတွင်း အခွန်ကောက်ခံရရှိမှု ကျပ်ဘီလီယံ ၄၈၀၀ ကျော်ရရှိကြောင်း ပြည်တွင်း အခွန်များ ဦးစီးဌာနကထုတ်ပြန်သည်။ ယခုဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် အခွန်အရပ်ရပ်မှ ကောက်ခံရရှိငွေ စုစုပေါင်း ကျပ်ဘီလီယံ ၇,၅၀၀ ကျော်ရရှိရန် အစိုးရ၏ဘတ်ဂျက်တွင် ခန့်မှန်းထားသည်။ အောက်တိုဘာမှစ၍လအထိ ကောက်ခံရရှိသော အခွန်စုစုပေါင်းက မူလလျာထားချက်၏ ၇၇ ရာခိုင်နှုန်းကျော် ဆောင်ရွက်နိုင်သည်ဟု ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန ထုတ်ပြန်ချက်၌ ဖော်ပြထားသည်။ ဘဏ္ဍာနှစ်ကိုးလအတွင်း ကောက်ခံရရှိသော အခွန်စုစုပေါင်းတွင် ဝင်ငွေခွန်က အများဆုံး ဖြစ်ပြီး ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းခန့်ပါဝင်သည်။ ဝင်ငွေခွန်က ကျပ်ဘီလီယံ ၂၀၀၀ ကျော်ရှိပြီး ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်က ကျပ်ဘီလီယံ ၁,၆၀၀ ခန့်ပါဝင်သည်။

ယခုဘဏ္ဍာနှစ်သစ် ၂၀၁၈ အောက်တိုဘာမှ ၂၀၁၉ စက်တင်ဘာကုန်အထိ အခွန်ရရှိမှုသည် မူလ လျာထားချက်ထက် ကျပ်ဘီလီယံ ၂၀၀ ပိုမိုရရှိရန် စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက ခန့်မှန်းထားသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများက ဘဏ္ဍာနှစ်ကုန်ဆုံးချိန်နီးမှသာ အခွန်ထမ်းဆောင်မှုများရှိခြင်းကြောင့် မူလလျာထားချက် ပြည့်မီနိုင်သည်ဟု မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးမှူးတစ်ဦးက ပြောသည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံရာ၌ ခေါင်းစဉ်ကြီးလေးမျိုးဖြင့် ကောက်ခံသည်။ ယခုဘဏ္ဍာနှစ်၌ ပြည်တွင်း အသားတင် ထုတ်လုပ်မှုတန်ဖိုး (ဂျီဒီပီ) နှင့် အခွန်ကောက်ခံရရှိမှုအချိုး ၇ ဒသမ ၁၄ ရာခိုင်နှုန်း ရှိမည်ဟု အစိုးရက ခန့်မှန်းထားသည်။ ၂၀၁၈-၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် ပြည်တွင်း ဂျီဒီပီတန်ဖိုး ကျပ် ၁၀၆၀၉၆ ဘီလီယံရှိမည်ဟု ခန့်မှန်းထားသည်။ ပြည်တွင်း စီးပွားရေးဂျီဒီပီ တိုးတက်မှု ၇ ဒသမ ၆ ရာခိုင်နှုန်းရှိမည်ဟု ဘတ်ဂျက်၏ မူလလျာထားချက် တွင် ဖော်ပြထားသည်။

### ဈေးကွက်မြှင့်တက်ခွဲ၍ မုံရွာခရိုင်တွင် ငရုတ်စိုက်ဧကနှစ်ဆခန့် ပိုများနိုင်ဟုဆို



ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ ဝယ်လိုအားကြောင့် ငရုတ်သီးဈေးကွက် မြှင့်တက်၍ မုံရွာခရိုင်တွင် ငရုတ်စိုက်ဧက နှစ်ဆခန့်မြှင့်တက် လာနိုင်ကြောင်း စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး ဟင်းသီးဟင်းရွက်၊ သစ်သီး ဝလံနှင့် ပန်းမန်စိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်တင်ပို့ရောင်းချသူများအသင်း ဒုဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိုးလွင်ကပြောသည်။ မုံရွာခရိုင်တွင် နှစ်စဉ်လူလိုင်မှ ဒီဇင်ဘာအထိ ငရုတ်စိုက်ပျိုးကာ ယခုနှစ်အတွင်း ငရုတ်သီးဈေးကွက် မြှင့်တက် သောကြောင့် ငရုတ်စိုက်ဧက တိုးချဲ့စိုက်ပျိုးသူ ပိုမိုများပြားခဲ့သည်။ မုံရွာခရိုင်ထဲမှာ အများစုကတော့ ငရုတ်သီး အစိမ်း သာမို ၁၁ မျိုးတွေ

စိုက်ကြတာ။ ဒီနှစ်ငရုတ်စိုက်တဲ့ သူများတော့ မျိုးစေ့ဝယ်လို့ မရတဲ့အထိဖြစ်နေတယ်။ တခြားမောင်တိန် ငရုတ်မျိုးတွေနဲ့ သာမို-၁၁ နဲ့ ပုံစံတူမျိုးတွေ အစားထိုး စိုက်လာကြပြီ။ ငရုတ်သီးဈေးကောင်းတော့ ဒီနှစ် သခွားမွှေးစိုက်ခင်းထဲမှာ ငရုတ်သီးညှပ်စိုက်မယ့် ဧကရာကျော်လောက်ရှိမယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က မုံရွာခရိုင်မှာ ငရုတ်စိုက်ဧက နှစ်ထောင်ကျော် စိုက်ခဲ့တယ်ဟု ဦးစိုးလွင်ကဆိုသည်။

စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးတွင် ၂၀၁၈-၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း ဧကတစ်သောင်းလေးထောင်ခန့် ငရုတ်စိုက်ပြီး အထွက်နှုန်း ပိုသာသိန်းလေးဆယ်ကျော် ထွက်ကြောင်း၎င်းက ပြောသည်။ ယခုနှစ် ငရုတ်စိုက်ပျိုးသူ များပြားသဖြင့် မျိုးစေ့ဝယ်လိုအား များပြားပြီး လိုသလောက် ဝယ်ယူမရ၍ ငရုတ်မျိုးစေ့တစ်ထုပ်လျှင် ကျပ်ရှစ်ထောင်ခန့်မှ ကျပ်သုံးသောင်းခန့်အထိ အရောင်းအဝယ်ဖြစ်ခဲ့ကြောင်း ၎င်းကပြောသည်။ ၂၀၁၈ အတွင်း ပြည်ပသို့ ငရုတ်တင်ပို့မှု တန်တစ်သောင်း နှစ်ထောင်ကျော်ရှိရာမှ ယခုနှစ်မေလကုန်အထိ တရုတ်နှင့် ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ငရုတ်တန်သုံးသောင်းကျော် တင်ပို့ခဲ့ကြောင်း စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ စားသုံးသူရေးရာဦးစီးဌာန ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးအောင်မောင်းက ပြောသည်။

**တရုတ်နိုင်ငံသို့ ဆန်တင်ပို့မှု ထက်ဝက်ခန့် လျော့သော်လည်း ဈေးကွက်အသစ်များသို့ တင်ပို့ နိုင်မှု မြင့်တက်လာ**



နယ်စပ်မှ တရုတ်နိုင်ငံသို့ ဆန်တင်ပို့မှု ထက်ဝက်ခန့် လျော့နည်းသော်လည်း ဖိလစ်ပိုင် အပါအဝင် ဈေးကွက်အသစ်များသို့ ဆန်တင်ပို့မှု မြင့်တက်လာ ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံ ဆန်စပါးအသင်းချုပ် အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဦးလူမော်မြင့်မောင်က ပြောသည်။

၂၀၁၈-၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ် ကိုးလအတွင်း ပြည်ပသို့ ဆန်နှင့် ဆန်ကွဲတန်ချိန် ၁ ဒသမ ၇ သန်းကျော် တင်ပို့ထားပြီး နယ်စပ်မှ တရုတ်နိုင်ငံသို့ တန်ငါးသိန်းကျော် တင်ပို့မှုပါဝင်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံက နယ်စပ်မှ ဆန်တင်ပို့မှုကို

တားဆီး နေသော်လည်း ပုဂ္ဂလိကစီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များက ပင်လယ်ရေကြောင်းမှ တရားဝင် ဆန်ဝယ်ယူသည်။ မြန်မာနိုင်ငံသည် နယ်နိမိတ်ချင်း ထိစပ်နေသော တရုတ်၊ ထိုင်း၊ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်၊ အိန္ဒိယနိုင်ငံတို့နှင့် နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေးလမ်းကြောင်းများ ဖွင့်လှစ်ထားသကဲ့သို့ ရန်ကုန်ဆိပ်ကမ်းမှလည်း သင်္ဘောဖြင့် ပင်လယ်ရေကြောင်း ကုန်သွယ်ရေး ဆောင်ရွက်နေသည်။ ဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုတွင် ပြည်ပဆန်ရောင်းချမှုက လယ်ယာကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးရေး၌အရေးပါသည်။ နှစ်စဉ် စိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်သော ဆန်တန်ချိန် ၁၄ သန်းခန့်တွင် ပြည်တွင်းစားသုံးမှု ၁၀ သန်းအောက်၌ရှိပြီး ပိုလျှံဆန်တန်ချိန် လေးသန်းခန့် အတွက် နိုင်ငံတကာ ဆန်ဈေးကွက်များက အရေးကြီးအခန်းကဏ္ဍတွင် ပါဝင်နေသည်။ ပြည်ပပို့နိုင်တဲ့ ပမာဏက အချိန်ကာလတစ်ခုမရောက်သေးတော့ ပြောရခက်တယ်။ ဒီနှစ်မှာ တင်ပို့မှုထိုးကျသွားတာမျိုးမဖြစ်နိုင်ပါဘူးဟု ဦးလူမော် မြင့်မောင်က ပြောသည်။

လက်ရှိတွင် မြန်မာနိုင်ငံမှပြည်ပသို့ ဆန်အများဆုံးတင်ပို့နေသည့် နိုင်ငံများ၌ တရုတ်နိုင်ငံပြီးလျှင် ဖိလစ်ပိုင် နိုင်ငံက ဒုတိယအများဆုံးဖြစ်ပြီး တတိယမှာ ကင်မရွန်းအပါအဝင် အာဖရိကနိုင်ငံများဖြစ်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံက နယ်စပ်မှ ဆန်တင်သွင်းမှု တားဆီးထားသော်လည်း ပုဂ္ဂလိက ကုန်သည်များက ပင်လယ်ရေကြောင်းမှ တရားဝင်အခွန်ဆောင်ပြီး ဝယ်ယူနေသည်။ တရုတ်က ပုံမှန်ကုန်သွယ်ရေးကနေဆိုရင် အစိုးရချင်း သဘောတူညီမှုနဲ့သာ ဝယ်ခဲ့တာ။ ဒီနှစ်မှာ ပုဂ္ဂလိက ကုမ္ပဏီတွေကဝယ်ကြတယ်ဟု မြန်မာနိုင်ငံ ဆန်စပါးအသင်းချုပ် ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ဦးမျိုးသူရအေးက ပြောသည်။

၂၀၁၁ ကစတင်ပြီး ပြည်ပသို့ ဆန်တင်ပို့ခြင်းသည် မြန်မာနိုင်ငံတွင် နှစ်စဉ်တိုးတက်နေပြီး ၂၀၁၇-၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ်၌ တန်ချိန် ၃ ဒသမ ၆ သန်းကျော် တင်ပို့နိုင်ကာ နှစ် (၇၀) အတွင်း ပထမဆုံးစံချိန်တင်ခဲ့သည်။ ပြည်ပဆန်တင်ပို့မှုမှ ဝင်ငွေအဖြစ် ဒေါ်လာတစ်ဘီလီယံခန့်ရရှိရန် ဆန်စပါးအသင်းချုပ်က မျှော်မှန်းခဲ့သည်။

သို့သော် ၂၀၁၈-၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ် ကိုးလအတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြည်ပဆန်တင်ပို့မှု ဝင်ငွေဒေါ်လာ သန်း ၅၀၀ ကျော်သာ ရရှိထားသည်။ တရုတ်နိုင်ငံနယ်စပ်တွင် တားဆီးခံရမှုများက ပြည်ပဆန်တင်ပို့သည့် လုပ်ငန်းများ ကိုထိခိုက်ပြီး နွေစပါးအသစ်ပေါ်ချိန် ပြည်ပတင်ပို့နေသည့် ဆန်ကြမ်းတန်ချိန် သုံးသန်းကျော် ပြည်တွင်း၌ ကျန်ရှိနေကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံ ဆန်စပါး ကုန်သည်အသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးအောင်သန်းဦးကပြောသည်။

Source: <http://www.7daydaily.com/story/161714>

**လျှော်ဖြူစေ့ဆီမှာ စားသုံးရန်သင့်ဟု ဓာတ်ခွဲခန်းအဖြေထွက်**

လျှော်ဖြူစေ့ဆီမှာ ကြိတ်ခွဲရရှိသည့် ဆီကို လူများစားသုံးရန်သင့်သည်ဟု ဓာတ်ခွဲခန်းစစ်ဆေးချက် အဖြေထွက် လာကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံလျှော်ဖြူအသင်း၏ မကွေးတိုင်းဒေသကြီးတာဝန်ခံ ဦးဇော်လင်းထွဋ်က ပြောကြားသည်။ လျှော်ဖြူစေ့ကနေ ဆီကြိတ်ပြီးတော့ ဓာတ်ခွဲခန်းပို့စစ်တယ်။ လူတွေ စားသင့်၊ မစားသင့် စစ်လိုက်တဲ့အချိန်မှာ ရှင်းရှင်း ပြောရရင် ကျန်းမာရေးအရ အန္တရာယ်ပေးတာဘာမှမပါဘူး။ အဲဒီအတွက် စားသုံးရန်သင့်တဲ့ ဆီအမျိုးအစားထဲကို ထည့်ထားတယ်ဟု ၎င်းကရှင်းပြသည်။

လျှော်ဖြူစေ့မှ ကြိတ်ခွဲထုတ်လုပ်သည့်ဆီကို ရန်ကုန်မြို့ရှိ Myanmar Inspection and Testing Services ကုမ္ပဏီတွင် ဓာတ်ခွဲစစ်ဆေးခံခြင်းဖြစ်ပြီး အဆိုပါဓာတ်ခွဲခန်း၏ စားသုံးသင့်သည့် ဆီအမျိုးအစားအဖြစ် အသိအမှတ် လက်မှတ်လည်းရရှိခဲ့သည်။ စိုက်ပျိုးသူအချို့က လျှော်ဖြူစေ့ကိုကြိတ်ခွဲပြီး ရရှိသည့်ဆီကို နေကြာဆီ၊ မြေပဲဆီများကဲ့သို့ ချက်ပြုတ်စားသောက်နေသည်မှာ နှစ်နှစ်ခန့်ရှိနေပြီဖြစ်သည်။ ကျန်းမာရေးနှင့်ကိုက်ညီလျှင်

တွင်တွင်ကျယ်ကျယ် စားသုံးလာနိုင်စေရန် ဓာတ်ခွဲခန်းတွင်စမ်းသပ်စစ်ဆေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

မကွေးတိုင်းဒေသကြီးတွင် လက်ရှိလျှော်ဖြူစိုက်ဧက ၂၀၀၀၀ ခန့်ရှိပြီး လျှော်ဖြူစိုက်တောင်သူများအနေဖြင့် ပြည်တွင်းစားသုံးဆီအဖြစ် စီးပွားဖြစ်ထုတ်လုပ်ရောင်းချမှုထက် တန်ဖိုးမြင့်ထုတ်ကုန်တစ်ခုအဖြစ် ထုတ်လုပ်၍ ရ၊ မရ သိရှိရန် နိုင်ငံတကာအဆင့်မီ ဓာတ်ခွဲခန်းတစ်ခု ဆက်လက်စစ်ဆေးရန် လျှော်ဖြူစိုက် တောင်သူများက လိုလားကြောင်း သိရသည်။

အဓိက ကျွန်တော်ဖြစ်ချင်တာက ဒီဆီက အာဟာရပြည့်လှိုင်းကိုသွားမှာလား။ အလှူကုန်လှိုင်းကို သွားမှာလား။ တခြားတန်ဖိုးမြင့်ထုတ်ကုန်တစ်ခုမှာ အသုံးဝင်တဲ့ ပစ္စည်းတစ်ခုဖြစ်တယ်။ မဖြစ်လူးဆိုတာ စစ်ဖို့ကျန်ပါသေးတယ်ဟု ဦးဇော်လင်းထွဋ်က ဆက်လက်ပြောဆိုသည်။ လက်ရှိတွင် လျှော်ဖြူကို ဒေသအများအပြားတွင် စီးပွားဖြစ် စိုက်ပျိုးမှုများရှိလာကြောင်းသိရသည်။ လျှော်ဖြူစေ့ဆီမှာ အထွက်နှုန်းလည်းကောင်းသောကြောင့် ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် စားသုံးလာကြလျှင် စိုက်ပျိုးသူများအတွက် လျှော်ဖြူအစေးအပြင် အခြားဝင်ငွေရလမ်းတစ်ခုဖြစ်လာပြီး စိုက်ပျိုးသူများ အကျိုးအမြတ် ပိုလာနိုင်ကြောင်းသိရသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် မြေပဲ၊ နှမ်း၊ နေကြာအပါအဝင် အခြားကောက်ပဲသီးနှံ များမှလည်း စားသုံးဆီအဖြစ် ကြိတ်ခွဲထုတ်လုပ်ပြီး အမျိုးမျိုးထွက်ရှိနေသော်လည်း အရည်အသွေးမီ ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးသည့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံရှိ စားသုံးဆီအများစုမှာ ဈေးကွက်အတွင်း ဝင်ရောက်နေဆဲဖြစ်သည်။

Source: the farmer journal

**တန်ဖိုးမြင့် သရက်ထုတ်ကုန် ၁၀ မျိုးခန့် ဈေးကွက်စတင်ဖြန့်ချိမည်**

သရက်သီးကို တန်ဖိုးမြင့် ထုတ်ကုန်အမျိုးမျိုး ထုတ်လုပ်နေတဲ့ သဇင်နွယ်သရက်ခြံက သရက်ပစ္စည်း ၁၀ မျိုး လောက်ကို မနှစ်ကစပြီးတော့ စမ်းသပ်ထုတ်လုပ်ခဲ့ရာမှာ ကြာရှည်ခံ စမ်းသပ်ပြီးပြီဖြစ်တဲ့အတွက် သည်နှစ်မှာ တော့ တံဆိပ်ရွေးပြီးနိုင်ငံတကာ ဈေးကွက်ကို ဖြန့်ချိမယ်လို့ဆိုပါတယ်။ နိုင်ငံတကာ ဝယ်လက်တွေ လာရောက် ကြည့်ရှုလေ့လာခဲ့ကြရာမှာ ဝယ်ဖို့အမှာရှိပေမဲ့လည်း လိုချင်တဲ့ပမာဏ ထုတ်လုပ်မပေးနိုင်ဘဲဖြစ်ခဲ့တယ်လို့ဆိုပါတယ်။ သဇင်နွယ်သရက်လုပ်ငန်းပိုင်ရှင် ဒေါ်တင်တင်မြက ဒီနှစ်မှ များများထုတ်ဖို့ စိတ်ကူးထားတယ်။ အခုကို ဝယ်လက်က လာပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ သူကစမ်းပြီးတော့ယူမှာတောင် ၂၄ တန်ဆိုတော့ ကျွန်တော်တို့ လုပ်ပေး ဖို့က ခက်သွား တယ်လို့ ပြောပါတယ်။

တန်ဖိုးမြင့် သရက်ထုတ်ကုန်တွေကို အနှစ်၊ ရေခဲချောင်း၊ အမျှင်ခြောက်၊ ဆားငံခြောက်၊ အချို ခြောက်၊ အချဉ်ခြောက်၊ အင်ခြောက်၊ သရက်သီးသနပ်စတာတွေထုတ်လုပ်ပါတယ်။ နောက်ထပ်လုပ်စရာလေးတွေလည်း ရှိ သေးတယ်လို့ဆိုပါတယ်။ မန္တလေးမှာဆိုရင် သရက်သီးကာလက တစ်လခွဲနှစ်လလောက်ပဲရှိတဲ့အတွက် တစ်နှစ်ပတ်လုံး အတွက် သိုလှောင်ထားရမှာပါ။ ပုံစံအမျိုးမျိုးနဲ့သိုလှောင်နိုင်ပြီး စိန်တလုံးသရက်ဆိုရင် အနှစ်ထုတ် ထားတာ တွေ၊ ရင်ကွဲသရက်ဆိုရင် သရက်ပျဉ်ထုတ်တာတွေ လုပ်ထားမယ်လို့ဆိုပါတယ်။ ဒေါ်တင်တင်မြက ထုတ်ပြီး တော့ စိန်တလုံးကျသွားပြီဆိုရင် ရင်ကွဲတို့ကို သရက်ပျဉ်တွေလုပ်မယ်။ သရက်ပျဉ်လုပ်တဲ့နေရာမှာ လဲ သန့်သန့် ရှင်းရှင်းနဲ့ ဆိုလာအခြောက်ခံစက်တွေနဲ့လှန်းပါတယ်။ အခြောက်ခံခန်းလဲရှိတယ်။ သရက်ပျဉ်ကတော့ မသန့်မှာမပူရ ဘူးပေါ့။ ကျန်တဲ့ဟာတွေကိုလဲ အဲဒီလိုအခြောက်ခံတဲ့စက်တွေနဲ့ပဲ လှန်းမှာဆိုတော့ အားလုံးသန့်ရှင်း တယ် လို့ပြောပါတယ်။

သည်ပစ္စည်းတွေကို ပက်ကင်ထုတ်ပြီးတာနဲ့ ပြည်တွင်းဈေးကွက်ဖြန့်ချိသွားဖို့ စီစဉ်ထားတယ်လို့ သိရပါတယ်။

သရက်သီးအစိမ်းက ကဆုန်နယုန်လတွေမှာ လေတိုက်လို့ အကြွေများတာကြောင့် တောင်သူတွေအနေနဲ့ ဆားဖက်ခြောက်ခုတ်ပြီး အခြောက်လှန်းတာကိုပဲ သိကြတယ်လို့ဆိုပါတယ်။ ဆားဖက်ခြောက်လုပ်တယ် သရက်အချဉ်စိမ်တယ် ဒီဟာကိုရော အချိုလေးလုပ်လို့ မရဘူးလား စဉ်းစားပြီးလုပ်ကြည့်လိုက် တော့ အမျှင် ကလေးတွေ လုပ်လိုက်တဲ့အခါကျတော့ စားကောင်းတဲ့အဆင့်ပေါ့။ မိန်းကလေးတွေ ရုပ်ရှင်ကြည့်ရင်း စားမယ်။ အဲဒါကလဲ အရသာကောင်းတဲ့ ဟာလေး တစ်ခုဖြစ်လာခဲ့တယ်လို့ ဒေါ်တင်တင်မြက ပြောပါတယ်။ အမယ်သစ် အနေနဲ့ ဆားဖက်ခြောက်ကို ချဉ်စပ်ပြုလုပ်မယ်လို့ဆိုပါတယ်။

Source: <https://www.kumudranews.com/news-34417>

**ခရုမှထွက်သည့် အရည်အချွဲကိုထုတ်ယူခြင်းဖြင့် စီးပွားဖြစ်နေကြသော ထိုင်းလယ်သမားများ**

ထိုင်းနိုင်ငံအလယ်ပိုင်းရှိ မွေးမြူရေးခြံတစ်ခုတွင် ရွှေဖရုံသီးနှင့် သခွားသီးများ လှီးထည့်ထားသည့် ပန်းကန်ပြားများပေါ်၌ တစ်လက်မအရွယ်အစားရှိသည့် ခရုကြီးများ တရွေ့ရွေ့သွားနေကြသည်။ ယင်းမွေးမြူရေးခြံတွင် ခရုများအား အသီးအနှံများ ချကျွေးထားခြင်းသည် ခရုမှထွက်ရှိသည့် ကော်လာဂျင် ကြွယ်ဝသော အရည်အချွဲကို ထုတ်ယူရန်အတွက်ဖြစ်ပြီး ထိုအရည်အချွဲသည် ယခုအချိန်တွင် အလှကုန်ပစ္စည်းများ ထုတ်လုပ်သည့် ကုမ္ပဏီအချို့အတွက် ရွှေတမျှ အဖိုးထိုက်တန်သည့်အရာဖြစ်နေပြီဖြစ်သည်။ ပါတီနီသီရိတန်ကပ်ယောက်၏ မွေးမြူရေးခြံအတွင်းရှိ ခရုများသည် တစ်ချိန်တစ်ခါက စပါးနံ့များကို စားသောက်ခြင်းကြောင့် စပါးစိုက်လယ်သမားများ၏ နှိမ်နင်းမှုကို ခံခဲ့ရသော ခရုများဖြစ်သည်။ အရင်ကတော့ လယ်သမားတွေက ခရုတွေကိုတွေ့ရင် လမ်းမပေါ် ဒါမှမဟုတ် မြစ်ချောင်းတွေထဲကို ပစ်ထုတ်ကြတာပဲ။ ဒါပေမဲ့ အခုတော့ ခရုတွေကို သူတို့ မလွှတ်ပစ်ကြတော့ပါဘူး။ အပိုဝင်ငွေရှာချင်လို့ ခရုတွေကို ကျွန်မဆီ လာရောင်းကြတယ်လေ။ ခရုကောင် တစ်ကီလိုဂရမ်ကို ၂၅ ဘတ်ကနေ ဘတ် ၃၀ (တစ်ဒေါ်လာ) ခန့်နဲ့ ဝယ်ပါတယ်” ဟု ပါတီနီသီရိက အေအက်ဖ်ပီသို့ ပြောကြားခဲ့သည်။ ပါတီနီသီရိ၏ မွေးမြူရေးခြံတွင် ခရုအကောင်ရေ ၁၀၀၀ ရှိပြီး ယင်းခရုများဖြင့် တစ်လလျှင် ဒေါ်လာ ၃၂၀ မှ ဒေါ်လာ ၆၅၀ ထိ အပိုဝင်ငွေ ရရှိနေသည် ဟုဆိုသည်။ ပါတီနီသီရိ၏ မွေးမြူရေးခြံသည် မြို့တော် ဘန်ကောက်မှ ခရီးနှစ်နာရီသွားရသည့် နာခွန်းနာယောခံ ပြည်နယ်တွင်ရှိသော ခရုမွေးမြူရေးခြံ ၈၀ ကျော်ထဲမှ တစ်ခုဖြစ်သည်။ နာခွန်းနာယောခံပြည်နယ်သည် ခန့်မှန်းခြေဒေါ်လာ ၃၁၄ သန်း ဈေးကွက်ရှိနေသော ကမ္ဘာတစ်ဝန်း ခရုထွက် အလှကုန်ဈေးကွက်တွင် အမြတ်ထုတ် ငွေရှာနေသည့် ပြည်နယ်တစ်ခုဖြစ်ကြောင်း သုတေသနအဖွဲ့ Coherent Market Insights က ထုတ်ပြန်ထားသည်။

ခရုမှထွက်သည့် အဖိုးတန်သော အရည်အချွဲကိုရရှိရန် ဖန်ပြန်ရှည်တစ်ချောင်းကို အသုံးပြု၍ ခရု၏ အချွဲထုတ်ဂလင်းများထံမှ အရည်အချွဲ ထွက်လာအောင် စိတ်ရှည်လက်ရှည် ညှစ်ထုတ်ရခြင်းဖြစ်သည်။ ထိုသို့ပြုလုပ်၍ ရရှိလာသော ခရုအချွဲကုန်ကြမ်းကို ကိုရီးယားနှင့် အမေရိကန်သို့ အလှကုန်များ ပင်တိုင်ဖြန့်ဖြူး တင်ပို့ပေးနေသည့် ထိုင်းအခြေစိုက် အလှကုန်ပစ္စည်း ကုမ္ပဏီ Aden International သို့ ရောင်းချသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံတွင် ခရုအချွဲထုတ်လုပ်သည့် တစ်ခုတည်းသော ကုမ္ပဏီ Aden International သည် နာခွန်းနာယောခံ ပြည်နယ်တွင် ခရုမွေးမြူရေးဖြန့်ဖြူးကြက် လုပ်ဆောင်ခြင်းကို စီးပွားရေး အကျိုးအမြတ် ရှာရာတွင် ဖြေရှင်းမှုတစ်ရပ်အဖြစ် လွန်ခဲ့သော သုံးနှစ်က စတင်လုပ်ဆောင်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ကုမ္ပဏီ တည်ထောင်သူ ကစ်ပွန်ပူတာရာ သူဗန်နွန်က ဆိုသည်။ ကစ်ပွန်၏ Aden ကုမ္ပဏီသည် ခရုအချွဲဖြင့် ထုတ်လုပ်ထားသော serum အမျိုးအစား အလှကုန်ကို Acha အမည်ရှိ အမှတ်တံဆိပ်ဖြင့် ရောင်းချနေသည့်အပြင် ကိုရီးယားနှင့် အမေရိကန် အလှကုန် ကုမ္ပဏီများသို့လည်း ခရုအချွဲဖြင့် ထုတ်လုပ်ထားသော ပေါင်ဒါမူန့်ကို တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဘတ် ၁.၈ သန်း (ဒေါ်လာ ၅၈၂၀၀) ဖြင့် ရောင်းချလျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

Aden ကုမ္ပဏီ၏ ခရုအချွဲ ထုတ်လုပ်မှုသည် တရုတ်တွင် ခရုအချွဲကို နေ့စဉ်ထုတ်ယူခြင်းဖြစ်ပြီး ထိုင်းတွင်မူ သီတင်းပတ်သုံးပတ်တိုင်း တစ်ကြိမ်သာ ထုတ်ယူခြင်းဖြစ်သည်။ လက်ရှိအချိန်တွင် ရွှေဈေးသည် တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဒေါ်လာ ၄၆၃၀၀ ပေါက်ဈေးရှိနေသည်။ ရွှေဈေးနှင့် Aden ကုမ္ပဏီ၏ ခရုအချွဲဈေးနှုန်းကို ယှဉ်ကြည့်မည်ဆိုပါက ခရုအချွဲသည် တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဘတ် ၈၀၀၀ (ဒေါ်လာ ၂၆၀၀) ထိ ဈေးပေါက်နေကြောင်း ကစ်ပွန်က ပြောကြားခဲ့သည်။ ကျွန်တော်တို့ ထုတ်လုပ်တဲ့ ခရုအချွဲက အလွန်အရည်အသွေး ကောင်းပါတယ်။ ဘာကြောင့်လဲဆိုတော့ ခရုလေးတွေက အသီးအနှံတွေ၊ နံ့စားပင်တွေရဲ့ အစေ့အဆန်တွေအပြင် မှိုတွေတောင် စားပါတယ်။ အဲဒါကြောင့် သူတို့က အရည်အသွေးကောင်းတဲ့ အရည်အချွဲတွေကို ထုတ်ပေးတာပါ။ သူတို့ရဲ့ အချွဲက နေလောင်ဒဏ်နဲ့ ဒဏ်ရာတွေကို ကုသဖို့အတွက် အသုံးပြုနိုင်ပါတယ်ဟု ကစ်ပွန်ကဆိုသည်။ ခရုအချွဲကို သန့်စင်ပေးသည့်လုပ်ငန်းတွင် တာဝန်ရှိသော ဆရာဝန်တစ်ဦးဖြစ်သူ ဆွမ်ကာမိမန်ချန်က ခရုအချွဲတွင် ကော်လာဂျင်နှင့် အသားအရေကို တင်းရင်းစေပြီး အရေးအကြောင်း နည်းပါးစေသည့် အီလာစတင် ပရိုတင်းတစ်မျိုး ပါဝင်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။

Source: <https://news-eleven.com/article/123849>

**ပြည်ပမှ မြေပဲဆန်ဝယ်ယူကမ်းလှမ်းမှုရှိသော်လည်း မုံရွာဈေးကွက်၌ ပစ္စည်းပြတ်လပ်**

မြေပဲဆန်ကို တရုတ်နှင့်ထိုင်းက ဝယ်ယူ မှုရှိနေသည့်အပြင် ထပ်ဝယ်ရန်ကမ်းလှမ်းမှု များရှိနေသော်လည်း မုံရွာဈေးကွက်သို့ဝင် သောမြေပဲဆန်မှာ မရှိတော့သလောက်နည်း နေသောကြောင့် ရောင်းစရာနည်းနေကြောင်း မုံရွာမြို့ မြန်မာသိန်းပွဲရုံပိုင်ရှင်ဦးသိန်းဦးက ပြောဆိုသည်။ မြေပဲဆန်တစ်ပိဿာကို အဖြူက ကျပ် ၃၈၀၀၊ အနီက ကျပ် ၄၀၀၀ ဈေးရှိတယ်။ လက်ရှိမှာ ပစ္စည်းမပေါ်ဘူး။ မုံရွာကုန်စည်ဒိုင်ကိုဝင်တဲ့နယ်တွေမှာ မြေပဲကကုန်သွားပြီ။ တခြားနယ်တွေလည်း မရှိလို့ဈေးတက်တာ ပေါ့။ တရုတ်ဘက်ကလည်း ဝယ်လို့လေဟု ဦးသိန်းဦးကပြောဆိုသည်။ မြေပဲဆန်အပါအဝင်

ဆီထွက်သီးနှံဈေးမြင့်နေသောကြောင့် စားသုံးဆီအတုကို အကောင်းလုပ် စားသုံးနေကြသည်အထိ မြန်မာနိုင်ငံ စားသုံးဆီကဏ္ဍ ပျက်နေကြောင်း စစ်ကိုင်းတိုင်း ဒေသကြီး ဆီစက်ပိုင်ရှင်များ အသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးထွန်းထွန်းဦး ကပြောဆိုသည်။

ဥပဒေစိုးမိုးမှုမရှိဖြစ်နေတာပါ။ ဈေးကွက် ထဲမှာ ဘေးအန္တရာယ်မကင်းတဲ့ ဆီတွေများလာပြီး ပျက်နေတာကိုပြင်ဖို့အတွက် အဓိကက မူဝါဒတွေကိုပြင်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အစိုးရ လုပ်ငန်းရှင်နဲ့ ဆီထွက်သီးနှံတောင်သူတွေ ပူးပေါင်းပြုပြင်ဖို့ လိုပါတယ်။ စားသုံးလို့မသင့်တဲ့အထိ ပျက်နေတယ်။ တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုမရှိတော့ဘူးဟု ဦးထွန်းထွန်းဦးက အကြံပြုသည်။

မုံရွာမြို့သို့ မြေပဲဆန်အဝင်သည် တောင်သူများထံမှ အကြွင်းအကျန်သာ ဝင်တော့ခြင်းဖြစ်သည်။ မုံရွာကုန်စည်ဒိုင်သို့ မြေပဲ အနီလုံးဆန်အနေဖြင့် မင်းကင်း၊ ကနီ၊ ဟုမ္မလင်း၊ ဖောင်းပြင်၊ ကလေး၊ တမူးတို့မှ ဝင်သည်။ အဖြူလုံးဆန်သည် မုံရွာရေဝင် ကျွန်းများနှင့် ဘုတလင်၊ မြောင်စသည့်ဒေသများမှဝင်ကြောင်းသိရသည်။ မြေပဲအနီလုံး ဆန်ကို တရုတ်ကအဝယ်များပြီး အဖြူလုံးဆန် ကို ပြည်တွင်းမှအသုံးများကာ ဆားလှော်လုပ်ငန်းများက ပိုဖြုန်းကြောင်းသိရသည်။ မြန်မာနိုင်ငံထွက်မြေပဲကို တရုတ်၊ ထိုင်း၊ တောင်ကိုရီးယား၊ ဂျပန်၊ စင်ကာပူစသည့်နိုင်ငံများသို့ တင်ပို့နေရရာ လက်ရှိအချိန်တွင် မုံရွာ ကုန်စည်ဈေးကွက် အခြေအနေအရ မြေပဲမှာ ရောင်းလိုအားနည်းနေကြောင်းသိရသည်။ အခုအချိန်က ရောင်းလိုအားနည်းနေ တာပါ။ ပုံမှန်ချိန်မှာ ရောင်းလက်က ကိုယ့်ပွဲရုံ၊ သူ့ပွဲရုံလာသလောက်ပဲလေ။ ဝယ်လက်က သူလိုအပ်ရင် ကုန်စည်ဒိုင်တစ်ခုလုံးလည်း ဝယ်ရင် ဝယ်လိုက်တာပဲလေဟု ဦးသိန်းဦးကပြောဆိုသည်။

Source: <https://myanmar.mmtimes.com/news/125877.html>

**သစ်သီးဝလံအမည်သစ်များ တိုးချဲ့တင်ပို့နိုင်ရန် တရုတ်နှင့် MoU ရေးထိုးရန်ညှိနှိုင်း**

တရုတ်နိုင်ငံသို့ သစ်သီးဝလံအမည်သစ်များ တရားဝင်တိုးချဲ့ တင်ပို့နိုင်ရန်အတွက် တရုတ်နှင့်နားလည်မှု စာချုပ်လွှာ (MoU) ရေး ထိုးနိုင်ရန် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း ဇူလိုင် ၁၇ ရက်က မြန်မာနိုင်ငံဟင်းသီးဟင်းရွက်နှင့် သစ်သီးဝလံစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်တင်ပို့ရောင်းချသူများအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိုးသန်းမင်းဒင်က ပြောဆိုသည်။ တရားဝင် ရောင်းချနိုင်ဖို့ တင်ပြတောင်းဆိုထားတဲ့ သီးနှံတွေထဲက ငှက်ပျောနဲ့နာနတ်နှစ်မျိုးကိုတော့ တရုတ်ဘက်က သတ်မှတ် တောင်းဆို ချက်တွေ အတိုင်း မြန်မာဘက်ကတင်ပြထားပါတယ်။ နှစ်နိုင်ငံနား လည်မှုစာချုပ်လွှာ(MoU) လက်မှတ်ရေးထိုးဖို့လည်း ဆောင်ရွက်နေပြီး သစ်သီးဝလံအမည်သစ်တွေက ငှက်ပျော၊ ထောပတ်၊ နာနတ်၊ ကျွဲကော၊ ရှောက်နှင့် လိမ္မော်ဖြစ်ပါတယ်"ဟု မြန်မာနိုင်ငံ ဟင်းသီးဟင်းရွက်နှင့် သစ်သီးဝလံစိုက်ပျိုး ထုတ်လုပ်တင်ပို့ ရောင်းချသူများအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိုးသန်းမင်းဒင်က ပြောဆိုခဲ့သည်။

ထို့ပြင် တရားဝင်တင်ပို့ခွင့်မရှိသော်လည်း တရားမဝင်တင်ပို့နေရသည့် နာနတ်သီးကို တရုတ်နိုင်ငံ အကောက်ခွန် ဌာနက ဇွန်လအတွင်း လုံးဝမဝယ်ယူရန် တားမြစ်လိုက်သဖြင့် နာနတ်စိုက်တောင်သူများမှာ အခက်အခဲများနှင့် ရင်ဆိုင်နေရသည်။

လက်ရှိတွင် တရုတ်နိုင်ငံသို့ တရားဝင်တင်ပို့ခွင့်ရရှိသည့် သစ်သီးဝလံရှစ်မျိုးရှိပြီး ဖရဲသီး၊ သခွားမွှေး၊ သရက်သီး၊ ဆီးသီး၊ လိုင်ချီး၊ ကြက်မောက်၊ မင်းကွတ်နှင့်ခူးရင်းသီးတို့ဖြစ်ကြသည်။

အဆိုပါသီးနှံရှစ်မျိုးထဲမှ ဖရဲ၊ သခွားမွှေး၊ သရက်နှင့်ဆီးသီးတို့ကိုသာ နယ်စပ်မှတစ်ဆင့် တင်ပို့လျက်ရှိသော်လည်း ကျန်အသီးလေးမျိုး မှာ ပြည်တွင်းတွင် စိုက်ပျိုးမှုမရှိသောကြောင့် မတင်ပို့နိုင်တော့ကြောင်း သစ်သီးဝလံကုန်သည်များထံမှ သိရသည်။

Source: <https://myanmar.mmtimes.com/news/125850.html>

**အုန်းသီးခြောက်ကိုအသုံးပြု၍ ထုတ်လုပ်သည်။ လူသုံးကုန်နှင့် အလှကုန်ပစ္စည်းများ မကွေးမြို့ ၌ အရောင်းသွက်နေဟုဆို**

အုန်းသီးခြောက်ကိုအသုံးပြု၍ လူသုံးကုန်နှင့် အလှကုန် ပစ္စည်းများကို မကွေးတိုင်းဒေသကြီး မကွေးမြို့ပွဲကြို ရပ်ကွက်မှ လုပ်ငန်းရှင်တစ်ဦးက ထုတ်လုပ်ရောင်းချ နေကြောင်း သိရသည်။ အဆိုပါ အုန်းသီးခြောက်ကို အသုံးပြု၍ ရေခွေးအိုး၊ လက်ဖက်အုပ်၊ ဇီးကွက်ရုပ်၊ ဆင်ရုပ်၊ မျောက်ရုပ်၊ ငှက်ရုပ်၊ ပန်းအိုးအပါအဝင် အမျိုးအစားပေါင်း ၃၀ ကို ပြုလုပ်ရောင်းချလျက်ရှိသည်။



ကျွန်တော်တို့ အုန်းသီး ခြောက်လက်မှုလုပ်ငန်းကို ၂၀၁၁ ခုနှစ်က စတင်လုပ်ကိုင်ခဲ့ရာ ၂၀၁၇ ခုနှစ် မတ်လ ၂၀ ရက်မှာ ကျင်းပခဲ့တဲ့အသေးစား၊ အလတ်စားစက်မှု လက်မှုလုပ်ငန်း (SME) ပြိုင်ပွဲမှာ မကွေးတိုင်းဒေသကြီး ကိုယ်စားပြုပြီး အုန်းသီးခြောက် လက်မှုပညာနဲ့ ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့ရာမှာ ပြိုင်ပွဲဝင် ပေါင်း ၁၂၂ ဦး အနက် တတိယဆု ရရှိခဲ့တယ်။ အဲဒီနောက်ပိုင်းမှာ လူသိများပြီး အရင်နဲ့စာရင် အရောင်းအဝယ်သွက်လာပါတယ်ဟု ရွှေလက်ရာ အုန်းသီးခြောက်လက်မှုလုပ်ငန်းရှင် ဦးဌေးအောင်က ပြောသည်။

ယခုအခါ ကြယ်သီး၊ ဘောပင်နှင့် ခဲတံထည့်သည့်ခွက်၊ လက်ကိုင်အိတ်၊ ဘီး၊ ကလစ်စသည့် အလှကုန်ပစ္စည်းများကို တိုးချဲ့ထုတ်လုပ်လျက်ရှိပြီး အဆိုပါထုတ်ကုန်များကို မကွေးမြသလွန်ဘုရားပွဲနှင့် မန်းရွှေစက်တော်ဘုရားပွဲ ဈေးသည်များထံ ဖောက်သည်ပေး ခြင်းများအပြင် နေအိမ်၌ပါရောင်း ချခြင်းများဆောင်ရွက်နေသည်။ အုန်းသီးခြောက်မှ ပစ္စည်းထုတ်လုပ်ရောင်းချရာတွင် အမျိုးအစားပေါ်မူတည်၍ ကျပ် ၃၀၀၀ မှ ကျပ် ၁၀၀၀၀ အထိ ဈေးကွက်သို့ တင်ပို့ရောင်းချနေပြီးနောက်ပိုင်းတွင် စက်ပစ္စည်းများအသုံးပြု၍ ထုတ်ကုန်များတိုးထုတ်လုပ်နိုင်ရန် စီစဉ်နေကြောင်း သိရသည်။

Source: democracytoady

<https://yangonmedia.com/business/%e1%80%a1%e1%80%af%e1%80%94%e1%80%b9%e1%80%b8%e1>

**မြန်မာ့ငရုတ် ဗီယက်နမ်ကို စတင်တင်ပို့သွားမည်**

ယခုလအတွင်း မြန်မာ့ငရုတ်ကို ဗီယက်နမ်ကို စတင်တင်ပို့သွားမှာဖြစ်ကြောင်း ငရုတ်သီးဈေးကွက်နှင့် နည်းပညာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအသင်းမှ သိရပါတယ်။ မြန်မာ့ငရုတ်ကို တောင်သူများထံမှ လက်ရှိပေါက်ဈေးနှုန်းထားအတိုင်း ဝယ်ယူကာ အခုလအတွင်း တင်ပို့သွားမှာဖြစ်တယ်လို့ ငရုတ်သီးဈေးကွက်နှင့် နည်းပညာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအသင်းမှ ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါ်ဥမ္မာကျော်က ပြောပါတယ်။ ဒီလထဲမှာပဲ တောင်သူတွေဆီက ငရုတ်တွေကိုဝယ်ယူပြီး ဗီယက်နမ်ကို တင်ပို့သွားမှာပါ။ တောင်သူတွေထံကနေ အခုလက်ရှိ ပေါက်ဈေးနှုန်းအတိုင်းဝယ်ပြီး ရှေ့တစ်ပတ်ထဲမှာပဲ တင်ပို့သွားမယ်။ ကွန်တိန်နာ (၆)စီးလောက် တင်ပို့သွားဖို့ စီစဉ်လုပ်ဆောင်ထားကြောင်းပြောပါတယ်။

မြန်မာ့ငရုတ်ကို တရုတ်၊ ထိုင်းနိုင်ငံတို့ကို တင်ပို့နေတာဖြစ်ပြီး အခုလအတွင်း ဗီယက်နမ်နိုင်ငံကို စတင်တင်ပို့သွားမှာ ဖြစ်ကြောင်း အဆိုပါအသင်းမှသိရပါတယ်။ ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ မြန်မာနိုင်ငံအထက်ပိုင်းတို့မှာ ငရုတ်ကို အများဆုံး စိုက်ပျိုးကြောင်း ငရုတ်သီးဈေးကွက်နှင့်နည်းပညာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအသင်းမှသိရပါတယ်။

Source: [https://greenwaymyanmar.com/posts/start\\_export\\_Myanmar\\_chili\\_to\\_Vietnam](https://greenwaymyanmar.com/posts/start_export_Myanmar_chili_to_Vietnam)

**တစ်ပတ်အတွင်း ရွှေဈေးဆက်လက်မြင့်တက်လျက်ရှိ၊ စက်သုံးဆီဈေးတည်ငြိမ်နေ**

တစ်ပတ်အတွင်း မြန်မာ့ရွှေဈေးဆက်လက်မြင့်တက်ခဲ့ပြီး စက်သုံးဆီဈေးမှာ တည်ငြိမ်နေကြောင်း ပြည်တွင်းဈေးကွက်မှ ဇူလိုင် ၂၀ရက်ကသိရသည်။ ဇူလိုင် ၁၅ရက်နံနက်ပိုင်းအဖွင့်ဈေးတွင် မြန်မာ့အခေါက်ရွှေဈေး တစ်ကျပ်သားလျှင် ကျပ် ၁၁၃၃၅၀၀ ဖြစ်ခဲ့ပြီး ကမ္ဘာ့ရွှေဈေးမှာလည်း တစ်အောင်စလျှင် ၁၄၁၁ ဒေါ်လာဖြင့် အရောင်းအဝယ်ဖြစ်ခဲ့ရာမှ ဇူလိုင် ၂၀ ရက် မွန်းလွဲပိုင်းတွင် အခေါက်ရွှေတစ်ကျပ်သားလျှင် ကျပ် ၁၁၄၆၅၀၀ ဖြစ်ပြီး ကမ္ဘာ့ရွှေဈေးမှာလည်း တစ်အောင်စလျှင် ၁၄၂၆ ဒေါ်လာဖြင့်အရောင်းအဝယ်ပြုလုပ်ခဲ့သဖြင့် တစ်ပတ်အတွင်း မြန်မာ့ ရွှေဈေးတစ်ကျပ်သားလျှင် ကျပ် ၁၃၀၀၀ ခန့်နှင့် ကမ္ဘာ့ရွှေဈေးမှာ တစ်အောင်စလျှင် ၁၅ ဒေါ်လာခန့်မြင့်တက်ခဲ့သည်။

ဇူလိုင် ၂၀ရက် ပြည်တွင်းစက်သုံးဆီဈေးနှုန်းမှာYangon Petrol ဈေးနှုန်းများအရ အောက်တိုန်း ၉၂ တစ်လီတာလျှင် ကျပ် ၇၈၀၊ အောက်တိုန်း ၉၅ တစ်လီတာလျှင် ကျပ် ၈၆၀၊ ဒီဇယ်တစ်လီတာလျှင် ကျပ် ၈၉၀ နှင့် ပရီမီယံ

တစ်လီတာလျှင် ကျပ် ၉၀၀ ဖြင့် အရောင်းအဝယ် ပြုလုပ်ခဲ့ပြီး ဇူလိုင် ၁၅ ရက်ဈေးနှုန်းနှိုင်းယှဉ်ပါက အပြောင်းအလဲမရှိကြောင်း သိရသည်။

ဇူလိုင် ၁၅ ရက်နံနက်ပိုင်းဈေးဖွင့်ချိန်တွင် ငွေလဲနှုန်း အမေရိကန် တစ်ဒေါ်လာလျှင် ၁၅၀၆ ကျပ် (ဝယ်)၊ ကျပ် ၁၅၁၀ (ရောင်း)ရှိခဲ့ရာမှ ဇူလိုင် ၂၀ ရက်မွန်းလွဲပိုင်းတွင် အမေရိကန် တစ်ဒေါ်လာလျှင် ၁၅၀၆ ကျပ် (ဝယ်)၊ ၁၅၀၉ ကျပ်(ရောင်း)ရှိခဲ့သည်။

Source: The Myanmar Times

<https://www.facebook.com/kope.aung>

**ပြည်တွင်းမွေးမြူရေးနှင့် တိရစ္ဆာန်အစားအစာ ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူး ရောင်းချခြင်းလုပ်ငန်းများတွင် ထိုင်းနိုင်ငံမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံ**

မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကြက်၊ ဝက် မွေးမြူရေးနှင့် တိရစ္ဆာန်အစားအစာ ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးရောင်းချခြင်းလုပ်ငန်းများတွင် ဝင်ရောက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် ထိုင်းနိုင်ငံအခြေစိုက် ကုမ္ပဏီတစ်ခုအား ခွင့်ပြုပေးခဲ့ကြောင်း မြန်မာ နိုင်ငံ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ကော်မရှင်မှ သိရသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံအခြေစိုက် မွေးမြူရေးနှင့် တိရစ္ဆာန်အစားအစာ ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးရောင်းချရေး လုပ်ငန်း အကြီးစား ကုမ္ပဏီဖြစ်သည့် Myanmar CP Livestock Co;Ltd ကုမ္ပဏီမှ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး မော်ဘီမြို့နယ်တွင် အသားစားကြက်၊ ဥစားကြက်နှင့် ဝက်မွေးမြူခြင်း၊ ရောင်းချခြင်း လုပ်ငန်းများကို အမေ ရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅ သန်းဖိုးခန့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

ယင်းအပြင် တိရစ္ဆာန်အစားအစာ ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးရောင်းချခြင်းလုပ်ငန်းကို ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း ၅၀ ခန့်ဖြင့် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး တံတားဦးမြို့နယ်တွင် လုပ်ကိုင်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံ ကနေ ဒီလုပ်ငန်းတွေမှာ ဝင်ရောက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသွားမှာဖြစ်ပါတယ်ဟု ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့်ကုမ္ပဏီများ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနမှ ခေတ္တညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးသန့်စင်လွင်က အတည်ပြုပြောကြားသည်။ ယင်းအပြင် အဆိုပါကုမ္ပဏီမှ ရန်ကုန်တိုင်း ဒေသကြီး၊ လှည်းကူးမြို့နယ်ရှိ ညောင်နှစ်ပင် ဟင်းသီးဟင်းရွက် စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်ရေးနှင့် ကြက်၊ ငါးမွေးမြူရေးအထူးဇုန် (၃) တွင်လည်း အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄ သန်းဝန်းကျင်ခန့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသွားမည်ဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။

Source: [https://www.facebook.com/amiamyanmar/?\\_ga=2.241167683.1724819689.1547105062-925020387.1547105062](https://www.facebook.com/amiamyanmar/?_ga=2.241167683.1724819689.1547105062-925020387.1547105062)

**Thura News Views**

**Yangon Innovation Center opened by the State Counsellor**

The Yangon Innovation Center (YIC) was officially launched on 17th July 2019 in the presence of several Union and Regional level government officials. YIC It is located at the corner of Pansodan road and Strand road in Seikkan Township, Yangon Region. State Counsellor Daw Aung San Suu Kyi delivered a speech at the ceremony. She inaugurated the Center by cutting a ceremonial ribbon. The State Counsellor said, "It is needed to support innovators as much as possible. I also hope the Yangon Innovation Center could help develop new innovations for the country steadfastly. The government will support with policies and arrange-ments as we cordially invite universities, research and innovation centers, partner-organizations, well-wishers and businesspersons at home and abroad to help in the



creations of our young people". The Yangon Innovation Center is an initiative by the Yangon Region Government to support the growth of the local startup and innovation ecosystem. Under YIC, the actual space is developed and run under the brand of Seedspace, which is part of 13 co-working spaces around the world. In Myanmar, Seedspace was developed and operated by a partnership between Seedstars and Thura Swiss, with CB Bank as the main powering and fintech partner.

### **Affordable housing solutions to be offered in Mandalay**

The Mandalay City Development Committee is planning to begin selling affordable housing options this year, according to an article in the Myanmar Times. U Kyaw San Myint, a member of the MDCDC, said the plan is to begin selling units in July. He also mentioned that the number of applications has exceeded the number of properties that are available. Those who miss out this year, will have the option of purchasing next year, when a further 1000 units are expected to become available. Under the first round of the project, 456 units are to be sold in 19 six-storey buildings. Apartments on the first floor will be the most expensive, costing MMK 26.4 million. The price drops to MMK 19.5 million for those on the fifth floor, the article said. Those who win a lucky draw to purchase a home will be required to put up a deposit of MMK 500,000.

### **Yangon Stock Exchange (YSX) opens to foreign investors**

Myanmar authorities have announced they will allow foreign ownership of shares listed on the Yangon Stock Exchange (YSX). According to an article in the Myanmar Times, a notice was issued on July 12 by the Securities and Exchange Commission of Myanmar (SECM). It was announced that foreign individuals and locally-registered foreign entities can invest in shares of up to 35 percent of a local company. The move comes after a new Companies Law was enacted in August 2018. The new framework allows foreign companies or individuals to hold up to a 35 percent stake in Myanmar companies without them losing the status of a local company with all its privileges and benefits. The YSX has moved slowly since first being incorporated in December 2014. There are currently five companies listed on the country's only bourse.

### **French alcohol giant takes stake in Myanmar whisky**

French alcohol giant Pernod Ricard has taken a 34 percent stake in local whisky joint-venture Seagram MM Holdings. According to the article in Dealstreet Asia, the company is a JV that includes Singapore-

listed Yoma Strategic Holdings, U Htun Win and U Zaw Win (who are known as the Win brothers) and Delta Capital, and is responsible for the High Class brand of whisky. Under the current agreement, Pernod Ricard will hold the largest stake, followed by the Win brothers with 33 percent, Yoma with 19.8 percent and Delta Capital 13.2 percent. The deal is one of the first examples of a major global producer of spirits entering Myanmar's market. Globally, Pernod Ricard is best-known for its Pernod Anise and Ricard Pastis products. It's portfolio also includes Chivas Regal whisky and Absolut Vodka.

### Metal refinery to open in Kayah State

A Myanmar and China joint venture has been granted permission to build a USD 50 million metal refinery in Loikaw, the capital of Kayah State. According to an article in the Myanmar Times, the Directorate of Investment and Company Administration (DICA) approved Global South Industrial Company (GSIC) for a project that will provide up to 500 jobs in the state. The article didn't name what companies the joint-venture is between. According to the article, GSIC currently operates a tungsten mine close to the Kayah-Shan state border. The deposits of the mine will be transported to the refinery once it is operational, before being exported to China. A Kayah State DICA official said, the refinery will add value to the mining operations in the state as refined metals were more valuable and fetch higher prices than raw ones. Five companies have collaborations with the state-owned enterprise No. 2 Mining Enterprise in Kayah State, with GSIC among them. A total of 400 tonnes has been produced from October 2018 to June 2019.

**Source: Thura Swiss News (Issue 374 Jul 18, 2019)**

## STOCK EXCHANGE (22.7.2019)



Search...

Market Data    Listed Company    Regulations    Learning    Trading    Listing on YSX    About YSX

[Home](#) > [Market Data](#) > [Stock trading data](#)

### Stock trading data

As of 22nd Jul. 2019

#### Stock trading

Name	Code	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume	Trading value (MMK)	No. of listed shares	Market Cap. (mil MMK)
FMI	00001	11,500	+0	+0.00%	11,500	12,000	11,500	417	4,803,500	27,112,747	311,797
MTSH	00002	3,300	+0	+0.00%	3,300	3,300	3,300	15,140	49,962,000	38,929,150	128,466
MCB	00003	8,000	+0	+0.00%	8,000	8,000	8,000	21	168,000	10,400,986	83,208
FPB	00004	24,500	+1,000	+4.26%	24,000	24,500	24,000	759	18,587,000	2,472,053	60,565
TMH	00005	3,100	+50	+1.64%	3,050	3,100	3,050	3,291	10,107,750	12,212,906	37,860

## Today's summary

Index name	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume (shares)	Trading value (MMK)	No. of listed companies	Market Cap. (mil MMK)
MYANPIX	455.52	+2.26	+0.50%	454.17	464.10	454.17	19,628	83,628,250	5	621,896

## Index chart



## Market Overview

As of 1:00 pm, 22nd Jul. 2019

MYANPIX-1	<b>455.52</b>
	▲ 2.26
Total Volume (shares)	19,628
Total Value (MMK)	84 mil
Listed Company	5
Market Cap. (MMK)	621,896 mil

Name	Code	Price	Change
FMI	00001	11,500	▲ 0
MTSH	00002	3,300	▲ 0
MCB	00003	8,000	▲ 0
FPB	00004	24,500	▲ 1,000
TMH	00005	3,100	▲ 50

